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سرمقاله

چرا افغانستان؟
دکتر محمدمهدی بهکیش

طالبان به افغانســتان برگشــت، بدون خونریزی. حضور 
بیست ساله آمریکا در افغانستان رو به پایان است -حداقل 
در ظاهر- و طالبان که روزی برای بیرون راندن شــوروی 
از افغانســتان به وجود آمدند -توسط آمریکایی ها- امروز 
مجــددا به افغانســتان بازمی گردنــد. از آن جالب تر آنکه 
ارتش سیصدهزار نفری افغانستان که طی ۲۰ سال توسط 
آمریکایی ها آموزش دیده و تجهیزات نظامی مفصل دارد، 
هیچ مقاومتی در مقابل طالبان نکرد و چون دودی در فضا 
محو شد. سوال مهم آنکه دلیل هزینه های گزاف از طرف 
قدرت های بزرگ در افغانستان چیست؟ شوروی ۹ سال در 
افغانستان جنگید تا مستقر شود؛ ولی طالبان او را بیرون کرد 
و حالا به وجودآورنده خود یعنی آمریکا را بیرون می کند. آیا 
بازی همین است یا ابعاد مهم تری وجود دارند که به راحتی 

دیده نمی شوند؟
می دانیم که اوج خصومت آمریکا با طالبان زمانی شــکل 
گرفت که طالبان خود مدعی حکومت بر افغانســتان شد؛ 
درحالی که وظیفه او فقط اخراج روسیه بود. طالبان در بین 
ســال های ۱۹۹۶ تا ۲۰۰۱ میلادی در افغانستان حکومت 
کرد. در این دوران، یکی از رادیکال ترین شیوه های حکومتی 
را پیاده کرد و اعتراض های گســترده ای را در سطح جهان 
برانگیخت. پس از حمله آمریکایی ها به افغانستان، طالبان 
به کوه ها پناه بردند و تا آنجا که مقدورشان بود بمب گذاری 
کردند و کشت و کشتار و البته در همین دوران بیست ساله 
حضور آمریکا در افغانستان، جامعه افغان مدرن شد و رو به 
رشــد گذاشت و آزادی های مدنی رشد کرد و بانوان که در 
لوای طالبان تحت فشارهای بسیار محدودکننده قرار داشتند 
فرصت تنفس پیدا کردند و به مدرسه و دانشگاه رفتند و به 

نظام اداری راه پیدا کردند.
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سرمقاله

چرا افغانستان؟
 ادامه از صفحه اول

سابقه شکل گیری طالبان به سال ۱۹۷۹ میلادی برمی گردد که اتحاد 
جماهیر شوروی سوسیالیســتی وارد افغانستان شد و آمریکا با تجهیز 
»مجاهدین اسلامی« ســعی در بیرون راندن شوروی کرد. علاوه بر 
آن ضیاءالحق، رئیس جمهور پاکســتان که نگران تعرض شــوروی 
به بلوچســتان پاکستان بود، سعی در جلب حمایت عربستان کرد و با 
کمک یکدیگر سازمان سیا در آمریکا را قانع کردند که امکانات مالی 
و تجهیزات نظامی در اختیار مجاهدین اســلامی بگذارد تا از طریق 
ISI )سازمان امنیتی پاکستان( مجاهدین افغانی علیه شوروی آن زمان 
تجهیز شــوند. پس از ۹ سال جنگ و گریز، بالاخره شوروی در زمان 

گورباچف از افغانستان خارج شد.
آموزش مجاهدین توسط پاکستانی ها که با پشتوانه عربستان و آمریکا 
صورت می گرفت، گروهــی به نام »طالبان« را به وجود آورد که خود 
حکومت افغانستان را برای پنج سال به عهده گرفتند و مردم افغانستان 
بیشــترین هزینه را در این دوران از تاریخ خود پرداخت کردند. در این 
دوره فقط سه کشور پاکســتان، عربستان و امارات آنها را به رسمیت 

شناختند.
اســامه بن لادن، سرمایه دار عربســتانی و سرپرست القاعده به کمک 
طالبان آمــد و رابطه خوبی بین آنان برقرار شــد. پس از انفجارهای 
برج هــای دوقلو در آمریکا در ۱۱ ســپتامبر ۲۰۰۱ )۱۳۸۰(، آمریکا از 
طالبان خواست که اسامه را تحویل دهند که این اتفاق نیفتاد و درنتیجه 
حمله آمریکا به افغانستان در دستور کار قرار گرفت و در اکتبر ۲۰۰۱ به 
افغانستان حمله شد و حامد کرزای، رئیس جمهور موقت افغانستان شد.

درگیری های آمریکا با طالبان همچنان تا ســال ۲۰۲۰ ادامه داشت. 
در اوایل این دوران، اســامه بن لادن، رهبر القاعده در ماه می  ســال 
۲۰۱۱ توسط آمریکایی ها به قتل رسید و انتظار می رفت که درگیری ها 
در افغانســتان کاهش یابد. ولی ارتباط امنیتی حکومت افغانســتان با 
هندوســتان که با پاکســتان درگیر بود و هست موجب شد پاکستان 
علاقه ای به همکاری در کنترل طالبان نداشته باشد و در نتیجه گفته 
شــده است که کارخانه اسلحه سازی طالبان در خاک پاکستان مستقر 

است و آموزش های آنان عموما در پاکستان صورت می گیرد.
از فوریه سال ۲۰۲۰ زلمی خلیل زاد، نماینده افغانی الاصل آمریکا توافقی 
را با طالبان در دوحه )قطــر( امضا کردند که مهم ترین بند آن خروج 
آمریکا از افغانستان بود. این تعهد را رئیس جمهور وقت آمریکا )دونالد 

ترامپ( پذیرفت و رئیس جمهور بعدی )بایدن( آن را به اجرا درآورد.
تعهدات طالبان در موافقت نامه فوق منتشــر نشــده اســت و دولت 
افغانســتان هم در مذاکرات حضور نداشت. در نتیجه نوع توافق بین 
آمریکا و طابان روشن نیست؛ ولی حمله طالبان به ولایات افغانستان 
همزمان با خروج آمریکایی ها و مسلط شدن آنها، تقریبا بدون خونریزی، 
از شــگفتی های چند هفته اخیر سال جاری است که بالاخره در هفته 
گذشــته طالبان بر کابل پایتخت افغانستان نیز مسلط شد و از نیروی 
سیصدهزار نفری آموزش یافته توسط آمریکایی ها هیچ اثری در مقاومت 
در مقابل طالبان دیده نشد. عجیب تر آنکه اشرف غنی، رئیس جمهور 
افغانستان بدون اطلاع قبلی از کشور خارج شد و پس از چند روز دیده 

شد که در کشور امارات اقامت گزیده است.
 آثار تسلط مجدد طالبان بر افغانستان

۱- به نظر می رســد برنده اصلی در این جابه جایی، پاکســتان باشد. 
کشورهای چین، روســیه و ایران با احتیاط برخورد می کنند و احتمال 
دارد همکاری با طالبان در دســتور کار آنان قرار گیرد؛ هرچند ممکن 
است طالبان مزاحمت هایی برای مسلمانان سه ناحیه فوق به وجود آورد.

۲- درآمدهای افغانســتان از دو منبع اصلی تامین می شــده اســت، 
کمک هــای خارجی و درآمدهای حاصل از تجــارت و مواد مخدر. به 
نظر می رســد حداقل برای مدتی درآمدها قطع می شود ولی تجارت 
مواد مخدر احتمالا گسترش می یابد. گفته شده بخش مهمی از مزارع 
کشت تریاک در گذشته در سلطه طالبان بوده است. البته اهمیت معادن 
افغانستان در هاله ای از ابهام است؛ ولی برآوردهای آمریکایی تا یک هزار 

میلیارد دلار ذخیره معدنی را ثبت کرده اند.
۳- ظواهر امر دلالت بر خروج آمریکا و ناتو از افغانستان دارد؛ ولی تاریخ 
پنجاه ساله گذشته نشان از رقابت شدید بین روسیه و آمریکا برای نفوذ 
در افغانستان دارد. کشور چین به این دو رقیب اضافه شده است و پروژه 
»جاده ابریشم« حضور چین را جدی تر خواهد کرد و البته ارزش معادن 
آن سرزمین به خصوص لیتیوم و مس می تواند جذابیت افغانستان را در 
آینده بیشتر کند. بدین لحاظ راه های دسترسی به افغانستان چون چابهار 
اهمیت بیشتر پیدا می کنند؛ ضمن آنکه بندر گوادر در پاکستان در همین 

ارتباط فعال تر می شود.
۴- تجارت دو تا ســه میلیارد دلاری ایران با افغانســتان دچار نوسان 

خواهد شد و ادامه آن بستگی به روابط آتی دو کشور خواهد داشت.
۵- به نظر می رســد قضاوت درباره خروج آمریکا از افغانســتان زود 
باشد؛ زیرا مطمئن نیستیم که واقعا منطقه را -به رغم حجم قابل توجه 
سرمایه گذاری ها- ترک کرده یا در فکر فعال کردن جایگزین در منطقه 
است. باید منتظر تحولات آتی در منطقه از جمله در هندوستان ماند؛ 

ولی ایران نیاز دارد مراقبت از مرزهای شرقی خود را بالا ببرد.
و اما آخرین نکته مهم آن است که کمر افغانستان چگونه شکست؟

۶- آنچه تمام دنیا را متحیر کرد، ورود بدون خونریزی طالبان به ولایات 
و در نهایت به کابل بود. ســوال اصلی آن است که چرا نیروی نظامی 
سیصدهزارنفری که آمریکایی ها در طی بیست سال تربیت کرده بودند، 
نتوانست جلوی طالبان که حداکثر ۷۵ هزار نفر هستند، ایستادگی کند؛ 
درحالی که سربازان افغانی به مدرن ترین تجهیزات جنگی مجهز شده 
بودند. آیا فرماندهی مناسبی نداشتند، آیا سربازان خوبی نبودند یا آنکه 
فساد و تجارت مواد مخدر در سیستم اداری افغانستان آن چنان ریشه 
دوانده بود که اعتماد سربازان و افسران آموزش دیده به کشور را تخلیه 
کرده بود؟ هیچ لشکری هرچند مجهز و آموزش دیده نمی تواند با انرژی 
و ازخودگذشــتگی در مقابل متجاوز به کشورش ایستادگی کند، مگر 
به کاری که می کند ایمان داشــته باشد و منافع ملی را ارجح بداند و از 

پشت گرمی سیاسی و مردمی برخوردار باشد.
تصور من آن اســت که فســاد آن چنان بافــت اداری و حتی نظامی 
افغانستان را پوســانده بود که ارتش به ظاهر آموزش دیده افغانستان 
اعتقادی به جنگیدن نداشــت و هرکس در هــر رده اداری یا نظامی 
به فکر منافع خود بود و فرار ســران کشور اعم از اداری و نظامی این 
احســاس را به سرعت به همه رده های مقاومت انتقال داد و کشور به 

سادگی تحویل طالبان شد.
شــاید تا به حال در آموزش نیروهای نظامی به این مهم توجه کافی 
نشده که ارتشی می تواند از کشورش دفاع کند که فساد در آن سیستم 
خانه نکرده باشــد، وگرنه تجهیزات مدرن و آموزش های پیشــرفته 
درنهایت باید در دســت انسان هایی به کار گرفته شوند که اگر اعتماد 
از آنان سلب شــود، تجهیزات همانند دود بی اثر و بی ارزش می شوند 

و به جای ایستادگی در مقابل دشمن،  فرار را بر قرار ترجیح می دهند.
۷- آخرین سوال بی جواب آن است که چه مزیت مهمی در افغانستان 
نهفته است که قدرت های بزرگ آماده اند تا سطح دو هزار میلیارد دلار 
در آن ســرزمین -برای حضور خود- ســرمایه گذاری کنند. آیا معادن 
لیتیوم که آینده صنعت اتومبیل سازی برقی جهان و دیگر لوازم باتری دار 
به آن وابسته هستند، اهمیت افغانستان را پررنگ کرده یا معادن دیگر 
یا موقعیت سوق الجیشی آن؟  به هر ترتیب به نظر می رسد ثروتی در 
افغانستان نهفته است، هرچند تجربه چین در این سال ها در بهره گیری 
از معادن افغانستان موفقیت قابل توجهی نداشته است، منافع ایران نیز 
ایجاب می کند که هوشــیارانه عمل کند و در تله ساده ا ندیشی خروج 
آمریکا از منطقه نیفتد. البته منافع صنایع اسلحه ســازی جهان ایجاب 
می کند که کانون های تنش، به خصوص در مناطق ثروتمند، از جمله در 
خاورمیانه باقی بمانند و گه گاه از یک کشور به کشور دیگر جابه جا شوند.

۸- طبیعی است سناریوهای متعددی را می توان برای اتفاقات منطقه 
تصویر کرد؛ ولی باید هوشــیار باشــیم که درگیر یک مجموعه ای از 

بازی های امنیتی هستیم و اطلاعات آزادشده بسیار محدود است.
البته امید به آن داریم که مجموعه شرایط ایجاب کند که افغانستان رو 
به جلو حرکت کند و کشورهای منطقه درگیر بازی کشورهای بزرگ 
قرار نگیرند. باید ثابت کنیم که می توانیم بدون دخالت کشورهای بزرگ 
روابط خود را تنظیم کنیم و برای جامعه خود رفاه و آرامش را به وجود 

آوریم.

روزهای سخت کرونایی در خراسان شمالی
خیز پنجم کرونا در اســتان با شــدت بیشتر نسبت به 
ســایر پیک ها می تــازد و منجر به اشــغال ظرفیت 
تخت های بیمارســتانی موجود در بیمارستان های امام 
حســن)ع(، امام علی)ع(  و بیمارســتان امام رضا)ع( 

بجنورد شد.
روایت  این روزهای کادر درمان در تمام بیمارستان ها، 
روایت خســتگی، تنهایــی و ایثاری اســت که امان 
پرستاران را بریده و در سایه بی توجهی برخی، روزهای 

سیاه کرونایی در استان رقم خورده است.
با مثبت شدن تست کرونای روزانه بیش از ۶۰ درصد 
افراد ٬ بخش زیای از آنان روانه بیمارستان ها شده و با 
توجه به تکمیل بودن ظرفیت بیمارســتان ها٬ وضعیت 

سختی در درمان کرونایی ها در حال رخ دادن است.
وضعیت بیمارستان های استان خراسان شمالی در پیک 
پنجم کرونا به شــدت وخیم شده و کمبود و خستگی 
کادر درمان و اکســیژن، امان همه را بریده تاجایی که 
برآوردها نشــان می دهد تعداد بیماران نسبت به پیک 

چهارم دوبرابر شده است.
تخــت خالی بــرای بســتری بیمــاران کرونایی در 

خراسان شمالی وجود ندارد

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی خراسان شمالی گفت: 
وضعیت بحران کرونا در خراسان شمالی به حدی است 

که دیگر تخت و توان بستری بیماران را نداریم.
سید احمد هاشــمی روز گذشته در ستاد استانی کرونا 
اظهار داشت: متاسفانه تجربه ۸۷۰ بیمار مبتلا به کرونا 
را طی روزهای گذشته در استان داشتیم به طوری که 
در بیمارستان های استان جایی نبود که تخت نگذاریم 

و استفاده نکنیم.
وی افزود: در هفته گذشته تعداد مرگ و میر دو رقمی 
بود و حتی طی روزهای گذشته رقم ۱۳ و ۱۴ مرگ را 
هم ثبت کردیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان 
شــمالی گفت: در حال حاضر بخش سرپایی بیماران 
کرونایی را راه انــدازی کردیم و تخت های ما مملو از 

بیماران بد حال است.
هاشمی ادامه داد: رقم سنی مرگ و میر افراد مبتلا به 
کرونا به زیر ۵۰ ســال رسیده و متاسفانه این حالت در 
حال افزایش است به طوری که حتی در شیروان مرگ 

پسر ۱۸ ساله را شاهد بودیم.
وی گفت: ۱۳۰۰ تســت روزانه کرونــا در هفته های 
گذشته انجام شــده و  ۶۰ درصد تست ها مثبت بوده 

اســت. اکنون توان کادر درمان و سیســتم بهداشت 
استان و کشور از پا افتاده و در شرایط فعلی با چنگ و 

دندان در حال مبارزه هستیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی خراســان شــمالی 
خاطرنشان کرد: ۲۳۰ هزار دز واکسن وارد استان شده 
و ۲۱۱ هزار واســکن از این تعداد تزریق شــده است. 
در روزهای آتی بالای ده هزار نفر در روز را واکســینه 

خواهیم کرد.
13 فوتی و 131 بستری طی 24جدید در استان 

رییس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی گفت: با 
اعلام نتایج قطعی آزمایش های انجام شــده، طی ۲۴ 
ساعته گذشــته و تا ظهر روز ۳۰ مرداد ماه، متاسفانه 
۱۳ نفر از بیماران مبتلا به کرونا در استان فوت شدند. 
دکتر سید احمد هاشــمی افزود: با بستری ۱۳۱ بیمار 
جدید طی ۲۴ ســاعت گذشــته در همین مدت، هم 
اکنون ۸۵۳ بیمــار دارای علایم بیماری کووید ۱۹ در 

بیمارستان های استان بستری هستند.
وی خاطرنشــان کرد: متاســفانه تعداد مــوارد ابتلا و 
بســتری بقدری افزایش یافته کــه دیگر تخت خالی 
وجود ندارد و بیمارستان ها در حالت بحرانی قرار دارند.

معاون اجتماعی فرماندهی نیروی انتظامی خراســان 
شــمالی گفــت: از زمان اجــرای طــرح محدودیت 
کرونایی)۲۴ مرداده ماه( تا شــب گذشــته، دو هزار و 
۵۱۵ خودرو از مبادی ورودی به اســتان عودت داده 

شدند.
ســرهنگ نامور در گفت و گو با ایسنا، اظهارکرد: طی 
مدت ذکر شــده چهار هزار و ۵۳۲ مورد تذکر لسانی، 
ارشاد و راهنمایی نیز از سوی ماموران نیروی انتظامی 

به رانندگان انجام شده است.
وی افزود: علاوه بر آن ۷۶۹ خودرو مشــمول جریمه 

۲۰۰ هزار تومانی شده اند.
به گفته سرهنگ نامور طی مدت یاد شده ۲۱ خودرو 
جریمــه ۵۰۰ هزار تومانــی و ۷۹۹ خودرو نیز جریمه 
یک میلیون تومانی شده اند.  وی ادامه داد: همکاری 
شهروندان این استان با نیروی انتظامی در اجرای این 
طرح بســیار خوب بوده، بطوریکــه طی این چند روز 
شاهد کاهش حجم تردد در جاده های استان بوده ایم.

این مقام مســئول بیان کرد: کاهــش حجم تردد در 

جاده های اســتان موجب کاهش تصادفات جاده ای 
نیز شده است.

گفتنی اســت فرمانده نیروی انتظامی خراسان شمالی 
نیز روز گذشــته در گفت و گو با ایســنا از فعال بودن 

دوربین های جاده ای در محورهای استان خبر داد.
سردار سعید مطهری زاده اظهار کرد: دوربین های ثبت 
تخلفــات جاده ای در تمامی محورهای اســتان فعال 
بوده و خودروهــای متخلفی که محدودیت های تردد 

را رعایت نکنند را جریمه می کند.
وی ادامه داد: علاوه بــر دوربین های ثابت، ماموران 
نیز در نقاط مختلف مستقر هستند و متخلفان را یک 

میلیون تومان جریمه می کنند.
وی همچنین گفــت: جریمه خودروها محدودیت ۲۴ 
ســاعته دارد، بدین معنا که اگــر خودرویی با نادیده 
گرفتن محدودیت ها از شــهر خود خارج شــود، ۲۴ 
ساعت پس از نخســتین جریمه در صورت حضور در 

جاده ها مجدداً جریمه می شود.
ســردار مطهری زاده از برپایی هفت ایستگاه بررسی 

خودروها در مبانی ورودی اســتان خبــر داد و افزود: 
برخــی از این ایســتگاه ها به دوربیــن مجهز بوده و 

خودروهای متخلف را جریمه می کند.
وی اظهار کرد: با توجه به قرمز بودن اســتان، خروج 
خودروها از شهرســتان ها نیز ممنوع است و متخلفان 
جریمه می شــود. همچنین اســتان های همسایه ما 
نظیر خراسان رضوی و گلســتان نیز محدودیت های 

سختگیرانه ای برای ورود و خروج اتخاذ کرده اند.
فرمانده نیروی انتظامی خراسان شمالی تصریح کرد: 
محدودیت تردد از ســاعت ۱۰ شــب تا سه صبح نیز 
در شــهرها وجود دارد و متخلفــات ۲۰۰ هزار تومان 

جریمه می شوند.
مطهری زاده با اشــاره به شرایط کارمندانی که پلاک 
متفاوت داشته و باید تردد کنند نیز گفت: پرستاران یا 
ســایر افرادی که جز مشاغل ضروری بوده و یا نمره 
پلاک آن ها متعلق به این اســتان نیست می توانند با 
ارائه مدارکی که ایــن موضوع را اثبات می کند، تردد 

داشته باشند.

رییس دانشگاه فرهنگیان خراسان شمالی گفت: ۲۵۳ 
دانشجو معلم دختر و پسر در این مرکز آموزش عالی 
برای ســال تحصیلی جاری پذیرش شدند که از این 

تعداد ۱۸۳ نفر پسر و ۷۰ نفر هم دختر هستند.
محمدعلــی نظری در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا با 
بیان اینکه دانشجویان دختر در رشته آموزش ابتدایی 
و دانشجویان پسر در رشته های آموزش ابتدایی، امور 
تربیتی، آموزش دانش آموزان با نیازهای ویژه و زبان 

و ادبیات فارسی پذیرش شده اند.

وی اظهار داشت: به علت کمبود اعضای هیات علمی 
در دانشــگاه و کمبود فضای خوابگاهی، آموزشــی و 
سایر فضاها نسبت به سایر مراکر فرهنگیان در کشور 
دانشــجو  کمتر پذیرش داریم این در حالی است که 
بیش از این سهمیه وجود دارد.نظری گفت: این واحد 
دانشــگاهی بر اســاس نیاز آموزش و پرورش استان 
خراسان شمالی و درخواست آنان دانشجو معلم جذب 
می کند.رییس دانشــگاه فرهنگیان خراسان شمالی 
با بیان اینکه کمبود امکانات و فضای آموزشــی مانع 

جذب دانشجو معلم در این اســتان شده است اظهار 
داشت: اگر فضای آموزشی موجود باشد تا ۷۰۰ نفر از 
فرزندان این استان در این داشنگاه جذب خواهند شد .

در ســال های گذشــته نیز این دانشگاه سهمیه ۷۰۰ 
نفری برای جذب دانشــجو از طریق کنکور سراسری 
و آزمون اســتخدامی را داشته است اما، به علت نبود 
فضای آموزشی در سال گذشته کمتر از ۱۵۰ نفر و در 
ســال های قبل از آن نیز تا حدود ۲۵۰ نفر  دانشجو 

پذیرش کرده است. 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شــمالی گفت: ۱۵۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
اعتبار در قالب اعتبارات محرومیت زدایی همچنین 
۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای تامین قیر در سال 
مالی ۱۴۰۰ به منظور آسفالت راه های روستایی به 

خراسان شمالی اختصاص خواهد یافت.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شــمالی در گفت و گو با خبرنگار عصراترک اظهار 
کرد:در خراسان شمالی هزار و ۲۰۰ روستا و آبادی 
وجود دارد که ۷۲۱ منطقه آن، روســتاهای بالای 

۲۰ خانوار هستند.
وی در ادامه با تاکید بر این نکته که در خراســان 
شمالی، کشاورزی و گردشگری ) با رویکرد طبیعت 
گردی( قطب های اصلی اقتصادی اســتان هستند 
که این امر ضرورت آســفالت راه های روستایی را 
بسیار پر اهمیت کرده است، عنوان کرد: تا به کنون 
از ۷۲۱ روســتا بالای ۲۰ خانوار استان ۵۱۰ روستا 
دارای راه آسفالته هستند که ۸۴ درصد از جمعیت 

روستایی استان را سکنی داده اند.
این مسئول افزود: تا به کنون در خراسان شمالی از 
چهار هزار و ۶۵۲ کیلومتر راه روستایی، دو هزار و 
۴۱ کیلومتر آن ) معادل ۴۴ درصد( آسفالته هستند.

وی خاطر نشــان کرد: خراسان شــمالی هنوز در 
برخورداری از راه روســتایی آســفالته از میانگین 

کشوری تا هفت درصد عقب است.
شــهامت در ادامه با یادآوری این مطلب که هزینه 
آســفالت راه روستایی تا حدود ۱۰۲ درصد افزایش 
یافته اســت، اظهار کرد: در حال حاضر در خراسان 
شــمالی ۱۳۰ کیلومتر راه روســتایی برای انجام 
آسفالت، آماده سازی شده اســت که ۴۰ کیلومتر 
از آن بــا صرف بیش از ۹۰ میلیارد تومان اعتبار در 
حال اجرای آســفالت است که تا پایان شهریور ماه 
امسال عملیات آســفالت ۲۵ کیلومتر آن به پایان 

می رسد.
وی افزود: آسفالت مابقی ۱۳۰ کیلومتر راه روستایی 
آماده ســازی شده با اختصاص اعتبار و قیر رایگان 

مصوب، اجرایی و تکمیل خواهد شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شمالی از تصویب ۱۵۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
اعتبار در قالب اســناد خزانه دو و ســه ساله برای 
خراسان شــمالی به منظور آسفالت راه روستایی و 
پل سازی استان خبر داد و گفت: این اعتبار مصوب 
در قالب اعتبارات محرومیت زدایی باید در ســال 
مالی ۱۴۰۰ به خراسان شمالی اختصاص داده شود.

وی همچنین افزود: مصوب شــده است که ۱۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار برای اعتبار تامین قیر راه های 
روستایی اســتان نیز به خراسان شمالی اختصاص 

داده شود.
شهامت تصریح کرد: با اختصاص دو اعتبار مصوب 
اشــاره شــده،  می توانیم حداقل ۱۰۰ کیلومتر راه 

روستایی استان را آسفالت کنیم.
وی یادآور شــد: درصورتیکــه ۱۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار تامین قیر به اســتان اختصاص داده نشود، 
حجم عملیات آســفالت راه روستایی استان به ۵۰ 

کیلومتر کاهش خواهد یافت.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شــمالی خاطر نشــان کرد: با اختصاص اعتبارات 
یاد شــده، نهادهای بنیاد علوی و قرارگاه بســیج 
ســازندگی سپاه خراســان شــمالی نیز در زمینه 
آسفالت راه های روستایی مشارکت خواهند داشت.

وی در بخش دیگری از سخن خود درباره نگهداری 
و روکش راه های شــریانی، اصلی و فرعی استان 
نبز اظهار کرد: در سال مالی ۹۹، بیش از سه هزار 
و ۱۱ تــن قیر و ۶۷ هزار تن آســفالت به اســتان 
اختصــاص یافت که بیش از ۷۴ کیلومتر از این راه 

ها روکش و لکه گیری شدند.
شــهامت گفت: با این وجود، هنوز به تامین ۱۰۰ 
هزار تن آســفالت و پنج هزار تن قیر به ارزش ۴۰ 
میلیــارد تومان اعتبار برای لکــه گیری و روکش 

مسیرهای باقی مانده نیاز است.
وی دربــاره احــداث پل های جدیــدی که بر اثر 
سیلاب ســال های گذشته تخریب شــده اند نیز 

عنوان کرد: در حال حاضر ۱۸ دستگاه پل در دست 
ســاخت هستند که از این پس، هر ماهه یک تا دو 

پل به بهره برداری می رسند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
شــمالی خاطر نشــان کرد: اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای، بنیاد علوی و قرارگاه بســیج 
سازندگی سپاه اســتان در احداث پنج دستگاه پل 
در شهرســتان مانه و سملقان با یکدیگر مشارکت 
دارند که تا سه ماه آینده به بهره برداری می رسند.

محدودیت های کرونا تردد در جاده های خراســان 
شمالی را ۲۹ درصد کاهش داد

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان 
شــمالی گفت: تردد خودروها در جاده های استان 
با اعمال محدودیت های کرونایی، نسبت به هفته 

پیش از آن ۲۹ درصد کاهش یافت.
شهامت اظهار داشت: در بازه زمانی ۲۵ تا ۲۹ مرداد 
امســال، ورود ۵۰ هزار و ۹۶۳ دســتگاه خودرو به 
استان ثبت شده است که نسبت به هفته قبل از آن 
۳۱ درصد کاهــش دارد، میزان ترددها در این بازه 
زمانی نسبت به سال قبل ) هفتم تا یازدهم محرم 

پارسال( ۶۱ درصد کاهش دارد.
وی با اشــاره به اینکه در این مدت خروج ۴۹ هزار 
و ۹۹۱ دستگاه خودرو از استان گزارش شده است 
گفت: این رقم نســبت به هفتــه قبل ۳۳  درصد 
کاهش و نســبت به ســال قبل ) هفتم تا یازدهم 

محرم ۹۹(، ۶۱  درصد کاهش یافته است.
وی گفت: در مجموع، دســتگاه های تردد شــمار 
نصب شده در ســطح جاده های ۵۱ محور استان 
تردد ۶۲۸ هزار و ۵۴۲ دستگاه خودرو را در استان 
ثبت کرده اند که این رقم نسبت به هفته قبل ۲۹ 

درصد کاهش دارد.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای 
خراســان شــمالی افــزود: ترددهای جــاده ای 
اســتان در این مدت نســبت به ســال قبل هفتم 
 تــا یازدهــم محرم پارســال ۵۱ درصــد کاهش

 یافته است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان شمالی 
گفت: آتش ســوزی مراتع کشــور ترکمنستان که 
سبب نگرانی مسوولان اســتان شده بود در نقطه 

صفر مرزی مهار شد.
حسن وحید اظهار داشت: مراتع کشور ترکمنستان  
در آن ســوی مرز از ســه روز گذشــته دچار آتش 
سوزی شــده بود و در حال پیشروی به سوی این 

استان بود.
وی گفــت: ما نگران ســرایت آن بــه مراتع و نیز 
عرصه های جنگلی شهرستان راز و جرگلان بودیم 
اما نیروهای کشــور ترکمنســتان آتش را در نقطه 

صفر مرزی مهار کردند.

وی خاطرنشــان کرد: پیش از این نیز عرصه های 
مرتعی در کشور ترکمنستان دچار آتش سوزی می 
شد و در برخی مواقع به مراتع خراسان شمالی هم 

سرایت می کرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان شمالی 
افزود: البته ما آمادگی لازم را برای مهار آتش ســه 
روز گذشــته در این سوی مرز داشتیم و با اطلاع از 
وقوع آتش ســوزی در عرصه های طبیعی کشور 
ترکمنستان تجهیزات لازم را به مرز انتقال دادیم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان شمالی 
خاطرنشــان کرد: در این زمینــه مرزبانی و نیروی 

انتظامی هم آمادگی خود را اعلام کرده بودند.

مدیرکل انتقال خون خراســان شمالی گفت: ۱۲۲ 
نفــر از مردم نوع دوســت این اســتان در روزهای 
تاســوعا و عاشورای حسینی با مراجعه به پایگاه ها، 

خون خود را برای کمک به بیماران اهدا کردند.
دکتر حســین زارع در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: از این تعداد، ۳۰  نفر در روز تاسوعا و 
۹۲ نفر نیز در روز عاشــورا با حضور در پایگاه  های 

خون گیری نذر خون کردند.
وی گفت: در روزهای تاســوعا و عاشورای حسینی 
۱۳۹ نفر داوطلب برای اهدای خون به مراکز ثابت 
و ســیار خونگیری بجنورد، مرکز خراسان شمالی 
مراجعه داشــته اند که ۱۲۲ نفــر از آنان موفق به 

اهدا شدند.
وی افزود: از این تعداد افرادی که خون اهدا کردند 
۵۸ نفر اهدا کننده مستمر بودند و ۲۰ نفر نیز برای 
بار اول با مراجعه به پایــگاه انتقال خون موفق به 

اهدای خون شدند.
زارع اظهار داشــت: اهدای خــون در پایگاه های 
اســتان به علت شــیوع ویروس کرونا در تاسوعا و 
عاشورای حسینی در مقایســه با مدت مشابه، ۱۶ 

درصددر مراجعه افراد به مراکز کاهش داشت.
اداره کل انتقال خون خراســان شمالی پایگاه های 
انتقال خون خود را  روز تاسوعا از ساعت ۱۹:۳۰ تا 
۲۲:۳۰ و در روز عاشورای حسینی از هشت صبح تا  

۱۳ فعال و آماده خونگیری از داوطلبان کرده بود.
مدیرکل انتقال خون خراسان شمالی با قدردانی از 
داوطلبان اهدای خون که در شرایط سخت بحران 
کرونا در مراکز اهدای خون استان حضور می یابند  
از اهداکنندگان خواســت با توجه به گرمای هوا و 
نیاز همیشــگی به خون با اهدای خون خود یاریگر 

بیماران نیازمند به خون باشند.
زارعی اظهار داشت: اهداکنندگان خون باید مد نظر 
داشته باشند که مدت نگهداری خون و به خصوص 

پلاکت، محدود است.
وی جایگزین کردن فرهنگ اهدای خون هیجانی 
بــا اهدای خون آگاهانه، مســتمر و مســوولانه را 

بهترین نوع اهدای خون دانست.
انتقــال خون خراســان شــمالی نیــاز خونی ۱۲ 
بیمارســتان را برآورده می کند و پاسخگوی تمامی 

نیازهای خونی مراکز درمانی استان است.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری 
بجنورد اظهار کرد: ناوگان اتوبوس رانی شهر بجنورد 
هر روزه با ۷۰ دســتگاه اتوبــوس در حال جابجایی 
مسافران سطح شهر است که از این تعداد ۳۴ دستگاه 
در مالکیــت بخــش خصوصی و مابقــی در مالکیت 

شهرداری بجنورد است.
حمیدرضا شــافعی در گفتگو با خبرنگار عصراترک با 
بیان اینکــه در حال حاضر میانگین عمر این اتوبوس 
ها به ۱۲ سال رسیده و عمر مفید آنها به پایان رسیده 
اســت و فرسوده شــده اند، افزود: این در حالی است 
که هنوز ۲۰ دســتگاه اتوبوس جدید دیگر نیز باید به 
خطوط مسافری درون شهری بجنورد برای جابجایی 

مسافران اضافه کنیم.
وی درباره نوسازی این ناوگان بیان کرد: تا اوایل دهه 
۹۰ از سوی دولت سوبسید برای نوسازی ناوگان حمل 
و نقل در نظر گرفته می شــد و ۸۲.۵ درصد از هزینه 
خرید اتوبوس های جدید توســط دولت پوشش داده 
می شد تا ناوگان نوســازی شود، با این وجود پس از 

سال ۹۰ ارائه این حمایت مالی متوقف شد.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری 
بجنورد گفت: شــهرهایی از جمله شــهر بجنورد که 
مرکز استان هستند اما خود درآمد شهرداری های آنها 
همانند شهرداری های کلان شهرها مثل شهر مشهد 
نیست، توان مالی برای نوسازی ناوگان اتوبوسی اشان 

را ندارند.
وی افــزود: تحریم ها، قیمت اتوبوس ها، لوازم یدکی 
و لاســتیک ها را نجومی افزایش داده است و در این 
شــرایط چاره ای نداریم کــه از همین اتوبوس های 

فرسوده برای جابجایی مسافران استفاده کنیم.
شــافعی خاطر نشان کرد: نوسازی ناوگان اتوبوسی از 
طریق واردات اتوبوس های اروپایی دو تا ســه سال 

کارکرده که در دستور کار دولت پیشین قرار گرفت نیز 
به علل مختلف از جمله وجود بروکراسی های سخت 

گمرکی و بازرگانی میسر نشد.
وی تصریح کرد: چاره ای جز بازسازی اتوبوس های 
فرسوده را نداریم و این در حالی است که قیمت لوازم 

یدکی و موتور اتوبوس ها بسیار گران است.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری 
بجنورد افــزود: با این وجود، در قانون بودجه ســال 
۹۹ اعطای تســهیلات چهار درصد به ناوگان حمل و 
نقل درون شــهری برای بازسازی این ناوگان مصوب 
شد که اســتفاده از این تسهیلات نیز به علت مطالبه 
تضامین سنگین از سوی بانک ها بلاتکلیف باقیمانده 

است.
وی درباره نوسازی تاکســی های عمومی نیز اظهار 
کرد: در شهر بجنورد از ۶۲۷ دستگاه تاکسی عمومی 
فقط ۴۵۰ دســتگاه با میانگین عمر حدود ۱۱ ســال 
در حــال فعالیــت هســتند ) که عمر مفید تاکســی 
های عمومی ۱۰ ســال اســت( و مابقی آنها به علت 

فرسودگی از رده ناوگان خارج شده اند.
شافعی خاطر نشان کرد: نوسازی ناوگان تاکسی های 
عمومی که در سال های ۹۵ و ۹۶ در دستور کار دولت 
قرار گرفت اما خودروسازها به علت افزایش قیمت این 
خودروها به تعهدات خود عمل نکردند و خودروها را به 

ثبت نام کنندگان تحویل ندادند.
وی افزود: این در حالی بود که برخی از این متقاضیان، 

تاکسی های فرسوده خود را اسقاط کرده بودند.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری 
بجنورد گفت: در حال حاضر نیز نوسازی تاکسی های 
عمومی توســط صاحبان این خودروها در این شرایط 
افسار گســیخته قیمتی و کاهش درآمد آنان به علت 

شیوع بیماری کرونا امکانپذیر نیست.

بیش از ۲۰۰۰ خودرو از مبادی ورودی به خراسان شمالی 
عودت داده شدند

۲۵۳ دانشجو معلم در دانشگاه فرهنگیان خراسان شمالی پذیرش شدند

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی:

۲۵۰ میلیارد تومان اعتبار برای آسفالت راه های روستایی استان 
اختصاص داده می شود

آتش سوزی مراتع ترکمنستان در مرز 
خراسان شمالی مهار شد 

مردم خراسان شمالی در تاسوعا و عاشورای 
حسینی ۱۲۲ واحد خون اهدا کردند

جابجایی مسافران درون شهری با ناوگان فرسوده
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رییس کمیســیون صادرات اتــاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران گفت: تجارت با کشورهای 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا افزایش صادرات و 
تقویت تجارت و مبــادلات با مقاصد ثالث را در پی 

دارد.
تجــارت از مولفه هایی اســت که رشــد و توســعه 
اقتصادی کشــورها را تعریف می کند زیرا با واردات 
کالا هر کشــور نیاز داخلی خــود را تامین کرده و با 
صادرات محصولات تولیدی، در بازارهای بین المللی 
جایگاهی را برای خود به دست می آورد که به بهبود 

اقتصادی می انجامد.
طی روزهای گذشــته ســید ابراهیم رئیسی، رییس 
دولت ســیزدهم نیز در سخنرانی ها و دیدارهای خود 
با مقامات کشــورها بر افزایش تجارت با کشورهای 
همسایه تاکید و این موضوع را از اولویت های کاری 

دولت جدید عنوان کرده است.
جمشید نفر رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی 
ایران در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: منطقه اوراسیا 
می تواند یک هدف فوق العاده برای توسعه صادرات 
ایران باشــد و موافقت نامه تجــارت ترجیحی فعلی، 
تمرینی مناســب برای مبادلات آزاد محســوب می 

شود.
وی با بیان اینکه باید تجارت فعلی مورد بررسی قرار 
بگیرد، خاطرنشــان کرد: روند واردات و صادرات به 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا نیاز به تحلیل و اقدام برای 
رفع موانع دارد تا شرایط مناسب تجارت خارجی مهیا 

شود.
نفر با بیان اینکه کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا می توانند نیازهای داخلی ایــران را مانند 
خوراک دام تامین کند، تصریح کرد: از ســوی دیگر 
ظرفیت بالایــی برای صادرات صنایع غذایی به این 
منطقه وجود دارد که این توسعه تجاری نه تنها می 
تواند تــوازن در مبادلات را فراهم کند بلکه افزایش 

صادرات را نیز در پی داشته باشد.
وی افزود: چنین شرایطی تجارت آزاد را رقابتی می 
کند و موجب علاقه به توسعه مبادلات را در فعالان 

اقتصادی داخلی و کشورهای اوراسیا می شود.
رییس کنفدراســیون صادرات اتــاق بازرگانی ایران 
خاطرنشان کرد: ارتباط با کشورهای همسایه به ویژه 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا همانطور که از اولویت های 
دول ســیزدهم قرار گرفته باید شتاب بگیرد که این 
برنامه ریزی ها با احصا مشکلات و رفع آنها ممکن 

می شود.
وی تاکید کرد: صادرات به کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا باعث رشد و تقویت تجاری ایران 
می شود و می تواند مسیر مناسبی برای مبادلات با 

کشورهای ثالث ایجاد کند.
به گفته نفر، بررســی تجارت بــا اتحادیه اقتصادی 

اوراســیا نشــان می دهــد موافقت نامــه تجاری با 
کشورهای عضو مزایای فراوانی برای ایران دارد.

به گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا، در سه ماهه ابتدایی 
سال ۱۴۰۰، ایران ۲۵۸ میلیون دلار کالا به اوراسیا 
صــادر و ۳۴۷ میلیون دلار نیز از این کشــورها وارد 

کرده است.
روسیه در میان شــرکای اصلی در اوراسیا، همچنان 
بالاترین ســهم را به خود اختصاص داده اســت و 
۱۳۵ میلیون دلار از کل صادرات خود به اوراســیا را 
به روســیه انجام داده و پس از آن ارمنستان با ۶۰، 
قزاقستان با ۳۸، قرقیزستان با ۱۸ و بلاروس با پنج 

میلیون دلار قرار دارند.
بررســی اقلام صادراتی ایران به روســیه و ســایر 
کشــورهای اوراســیا نشــان می دهد که میوه های 
خوراکــی بــا ۹۵ میلیون دلار بیشــترین ســهم را 
داشــته اند و در این بین پســته ایرانی با پوست تازه 
پرطرفدارترین کالا بوده اســت. مواد پلاســتیکی، 
ســبزیجات، چدن، آهــن و فولاد نیــز دیگر اقلام 

صادراتی ایران به اوراسیا را تشکیل می دهند.
در مقابل چربی هــا و روغن های حیوانــی یا نباتی 
بالاتریــن میزان واردات ایران را تشــکیل داده اند و 
پس از آن غلات، چوب، ســبزیجات و محصولات 
شیمیایی معدنی اصلی ترین کالاهای وارداتی ایران 

از اوراسیا را شامل می شود.

ورود منابع صندوق توســعه ملی به بودجه و حســاب 
ویژه برای جبران هزینه، آن را بیش از صندوقی برای 
ذخیــره ارز به محلی برای تامین کســری های دولت 
تبدیل کرده است؛ اما اکنون انتقاد رئیس جدید سازمان 
برنامه و بودجه از برداشت های مکرر از صندوق توسعه 
ملی و تبعات ناشــی از آن آیا می تواند نشــان از پایان 
برداشت های مضر از این صندوق باشد؟ و اینکه آیا این 
سازمان تفکر و ایده ای نو برای حذف این روال معیوب 
و تامین منابع جدید دارد و در بودجه سال بعد خبری از 
سهم خواهی ارزی از صندوق توسعه ملی نخواهد بود؟

به گزارش اتفاقیه به نقل ازایســنا، حدود ۱۰ ســال از 
تاسیس صندوق توسعه ملی گذشته و گرچه هدف آن 
تامیــن ذخیره ای از درآمدهای ارزی ناشــی از فروش 
نفت و گاز و فرآورده های آن و به کارگیری منابع جهت 
توسعه و سرمایه گذاری در بخش  های غیر دولتی بوده 
اســت، اما آنچه پیش آمده فاصلــه با اهداف و قوانین 
مربوطه را نشان می دهد، برگشت به عقب و مروری بر 

عملکرد دولت ها موئد این جریان است.
آبرفت سهم صندوق و سهم خواهی های دولت

طبق برنامه پنجم توســعه ، دولت در سال ۱۳۹۰ باید 
۲۰ درصد درآمدهای نفتی را به صندوق توســعه ملی 
واریز و بعد از آن ســالانه سه درصد اضافه می کرد. در 
برنامه ششــم توســعه نیز کف واریزی به صندوق ۳۰ 
درصد و افزایش ســالانه دو درصدی بود ولی در عمل 
دولت به برداشــت ســهم از صندوق به دلیل کاهش 
درآمد نفتی در دوران شدت گرفتن تحریم ها و نداشتن 
پشتوانه مالی ورود کرد؛ به طوری  تا سال ۱۳۹۳ سهم 
صندوق واریز شــد. امــا از  ۱۳۹۴ پرداخت به حداقل 
رسید و فقط ۲۰ درصد درآمدهای نفتی واریز و در سال 
۱۳۹۵ نیز تکرار شد. ۱۳۹۶ با اولین سال اجرای قانون 
برنامه ششــم توســعه همراه بود و سهم ۳۰ درصدی 
صندوق توسعه ملی واریز شد. در سال ۱۳۹۷ این سهم 
به ۳۲ درصد رســید، ولی بار دیگر در سال ۱۳۹۸ که 
سهم صندوق ۳۴ درصد و در سال ۱۳۹۹ که ۳۶ درصد 
بود، منابع باز هم با پیشــنهاد دولت و دریافت مجوز از 
مقــام معظم رهبری ۲۰ درصد واریز شــد و مابقی در 

اختیار دولت قرار گرفت.
برای سال جاری نیز با وجود این که دولت  درآمد را تا 
چهار برابر افزایش پیش بینی کرد و به حدود ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان در لایحه رساند، باز هم به منابع صندوق 
توســعه ملی چشم داشت و پیشنهاد واریز ۲۰ درصد و 
در اختیار گرفتن ۱۸ درصد باقی مانده را مطرح کرد که 

این بار بــا موافقت مقام معظم رهبری با دریافت تمام 
این منابع مواجه نشــده و در نهایت مصوب شد دولت 
تا سقف یک میلیون بشکه فروش در روز می تواند ۲۰ 
درصد از منابع صندوق توســعه ملی را واریز ولی مازاد 
بر آن باید سهم صندوق به صورت کامل و ۳۸ درصد 

پرداخت شود.
چاپ پول ها و تبعات تورمی

 این برداشــت های منابع از صندوق توسعه ملی گرچه 
بخشی از کســری های بودجه را تامین کرده اما حدود 
دو ســال اخیر بسیار حاشیه ســاز بوده است، چرا که از 
کارشناســان گرفته تا بانک مرکزی آن را عاملی برای 
افزایش بی انضباطی دولت و به دنبال آن افزایش پایه 
پولی و تورم دانســته اند؛ به طــوری که بانک مرکزی 
معتقد بود دولــت در جریان برداشــت منابع صندوق 
توسعه ملی و تبدیل ارز آن به ریال به گونه ای دست به 
استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول می زند، چرا که 
منابع صندوق در دسترس نیست که جایگزین ریالی در 

اختیار دولت قرار دهد.
تا پیش از این اختلاف نظر زیادی بین سازمان برنامه 
و بودجه و بانک مرکزی بود اما سازمان برنامه هیچ گاه 
زیربار این موضوع نرفت و نپذیرفت که برداشت منابع 
از صندوق توسعه ملی عاملی برای تورم بوده است، چرا 
که تاکید داشت این همان منابع مربوط به دولت است 

و جزو بدهی های بانک مرکزی محسوب نمی شود.
رئیس جدید مخالف برداشت است

اما اکنون آنچه در اظهارات اولیه میرکاظمی – رییس 
ســازمان برنامه و بودجه در دولت سیزدهم – مشاهده 
می شــود انتقاد از برداشت های مکرر از صندوق توسعه 

ملی جهت تامین کسری بودجه است.
وی در اشــاره ای که به روند افزایش هزینه ها و نحوه 
تامین منابع بودجه در ســال های اخیر داشته گفته که 
افزایش هزینه ها در چند ســال گذشته تا ۱۰ برابر شده 
و این روند موجب بی انضباطی مالی بوده است، در عین 
حال با تاکید بر جریــان تامین منابع از صندوق ارزی 
انتقــاد کرده که معنی برداشــت های مکرر از صندوق 
توسعه ملی چیست و حتی در این مورد از وزیر اقتصاد 

سوال و نقد کرده است.
 برنامه برای حذف منابع صندوق چیست؟

اما میرکاظمــی در اظهاراتش نگفته کــه با توجه به 
مخالفتی که در رابطه با برداشــت از صندوق توســعه 
ملی دارد در ادامه ســازمان زیرنظــرش چه برنامه و 
راهکاری جهت پایان دادن به این رویه معیوب داشته 

و تامین منابع را به چــه صورتی انجام خواهد داد که 
دیگر بودجه وابسته به منابع صندوق توسعه ملی و در 

نهایت تبعات آن نباشد.
این در حالی است که این روزها بار دیگر بحث مربوط 
به برداشــت های دولت از منابع بانک مرکزی و چاپ 
پولی که در ســال جاری جهت کسری بودجه صورت 
گرفته بسیار مورد توجه اســت و حتی رئیس سازمان 
برنامه و بودجــه آن را مورد انتقاد قرار داده اســت و 
آن را عاملی برای افزایــش نقدینگی و تورم می داند. 
بنابراین اســتفاده از منابع صندوق در بودجه جاری باز 
هم می تواند تشدید کننده تورم و تکرار ماجرای گذشته 

باشد.
برداشت های مکرر و آن 2.۷ میلیارد عیدی!

تامیــن منابع جهت کســری بودجه، البته بخشــی از 
برداشت های دولت در چند سال اخیر از منابع صندوق 
توسعه ملی بوده و در کنار آن به دفعات پیش آمده که 
جهت جبران هزینه های تحمیل شده، به سمت استفاده 
از منابع صندوق توســعه ملی رفته است. از زمانی که 
پیشنهاد برداشت برای افزایش وام ازدواج مطرح بود و 
منتفی شد و یا هنگامی که برای جبران هزینه سیل در 
دو ســال گذشته و یا تامین هزینه های کرونا میلیاردها 

دلار به ریال تبدیل شد.
پیش تر نیز باید اشاره کرد که دولت دهم در سال آخر 
حضور خود در اداره کشور در اقدامی غیرقابل توجیه که 
با واکنش های متعددی از سوی کارشناسان همراه بود 
دست به برداشت ۲.۷ میلیارد دلاری از صندوق توسعه 
ملی زد و عیدانه ۸۰ هزار تومانی بین مردم توزیع کرد 

که تا سال ها بعد دولت به صندوق مقروض ماند.
 رهبری هم مخالفند

ایــن اقدامات در حالی برای صنــدوق ذخیره ارزی از 
سوی دولت ها انجام شده که دو سال اخیر حتی شاهد 
بودیم مقام معظم رهبری نســبت به این برداشت های 
دولت ها از منابع صندوق توسعه ملی تذکر داده و انتقاد 

کرده بودند.
 اکنون این انتظار وجود دارد با توجه به اشــاره ای که 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز به روند بکارگیری 
منابع صندوق در بودجه سالانه دولت و تبعات آن داشته 
اســت، دولت اقدام موثری در این رابطه صورت گرفته 
و با ایجاد راهکارهای تامین مالی، ضمن توقف تامین 
کسری بودجه از محل اســتقراض از بانک مرکزی و 
منابع صندوق توسعه ملی به سمت احیای این صندوق 

بر اساس اساسنامه و اهداف آن پیش برود.

بنــا بر اعلام معاون وزیر راه و شهرســازی، بورس 
مسکن تحت عنوان »صندوق زمین و مسکن« که 
مراحل نهایی خود را ســپری کــرده با هدف جذب 
ســرمایه ها برای پروژه ها، حفظ ارزش سرمایه های 
مردم و امکان خرید مسکن به صورت کامل و متری 
از نیمه دوم ســال جاری و پس از کســب مجوز از 

سازمان بورس و اوراق بهادار راه اندازی می شود.
به گزارش اتفاقیه به نقل ازایســنا، حدود دو ســال 
قبل زمزمه های همکاری وزارت راه و شهرســازی 
با بازار ســرمایه ایران به منظور راه اندازی »صندوق 
زمین و مســکن« شنیده شــد. هدف اولیه این بود 
که پروژه های مســکونی و تجاری در بازار سرمایه 
عرضه شود تا با جذب سرمایه های خرد هم به تولید 
مسکن کمک شود و هم برای سهامداران سوددهی 
داشته باشد. خرید مسکن به شکل متری و کامل از 
ویژگی های بورس مســکن محسوب می شود. البته 
در حال حاضر شرکتهای بخش خصوصی در بورس 
کالا حضور دارند اما وزارت راه و شهرسازی در نظر 
دارد شرکتها و سازمانهای زیرمجموعه خود را نیز که 
امــکان عرضه پروژه های بزرگ مقیاس را دارند نیز 

وارد این عرصه کند.
در این خصوص محمود محمودزاده ـ معاون مسکن 
و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی ـ گفته است: 
همکاری میان وزارت راه و شهرسازی و بورس کالا 

از ماه ها قبل آغاز شــد که این همــکاری از چند 
جنبه پیگیری شده که تاکنون نیز نتایجی مثبتی در 
این حوزه ها حاصل شده اســت. یکی از همکاری 
های مشــترکی که قرار است با بورس کالا صورت 
بگیــرد ایجاد صندوق زمین و مســکن اســت که 
مصوبه اصلاح آیین نامه آن از دولت گرفته شد و به 
شــرکت های و سازمان های مرتبط با وزارت راه و 
شهرسازی ابلاغ کردیم تا پروژه هایی در این حوزه 

برای راه اندازی صندوق مذکور ارائه کنند.
راه اندازی بورس مسکن پس از کسب مجوز

وی در پاسخ به این سوال که اجرایی شدن همکاری 
با بورس کالا بــرای راه اندازی صنــدوق زمین و 
مسکن چه زمانی عملیاتی می شود؟ گفت: این پروژه 
براساس برنامه زمان بندی موجود در نیمه دوم سال 
جاری اجرایی خواهد شــد که البته بورس کالا باید 
مجوزهای قانونی را از سازمان بورس و اوراق بهادار 

اخذ کند.
املاک مستغلات دولتی در راه بورس کالا

معــاون وزیر راه و شهرســازی در خصوص عرضه 
املاک و مســتغلات دولــت و نهادهای مختلف در 
بورس کالا نیز گفت: براســاس تصمیمی را وزارت 
امور اقتصادی و دارایی مطرح کرده است، نهادهای 
مختلف به جای برگزاری مزایده به شیوه های سنتی 
باید املاکشــان را از طریق بــورس کالا به فروش 

برســانند که با توجه به اینکه وظیفه فروش اموال 
مازاد دســتگاه های دولتی به عهده وزارت اقتصاد 
است، این موضوع نیز توسط وزارت اقتصاد در حال 

پیگیری است.
جزئیات فروش متری مسکن در بورس

بنابراین گــزارش، موضوع امکان تامین مالی پروژه 
های حمل و نقل و مســکن با اســتفاده از ظرفیت 
بازار ســرمایه از حدود دو سال قبل مطرح و اواسط 
اردیبهشت ماه سال گذشته راه اندازی صندوق های 
زمین و ســاختمان به مرحله توافق سازمان بورس 
و وزارت راه و شهرســازی رسید اما تا کنون مجال 
اجرا پیدا نکرده اســت. این صندوق ها با آنچه تحت 
عنوان بورس املاک و مســتغلات شناخته می شود 
و اواخر مردادماه با عرضه یک واحد تجاری توســط 
شــرکت عمران شهر جدید پردیس وارد مرحله اجرا 
شــد متفاوت اســت. در بورس املاک، دارایی های 
مازاد شرکتهای دولتی و بانکها برای فروش در بازار 
سرمایه عرضه می شود. اما فروش متری مسکن در 
واقع جذب سرمایه های خرد برای اجرای پروژه های 
مســکونی و راهسازی است. بر این اساس با کمک 
این ابزار مالی بورس کالا که اوراق ســلف مسکن 
نام دارد، ارزش تمام شــده ساخت یک واحد یا یک 
پروژه، تبدیل به ورقه های کوچک بهادار می شود و 

در بازار توسط انبوه ساز عرضه می شود.

مدیرکل مدیریــت مصرف برق توانیر گفــت: با توجه به 
قطعی هــای برق در چند مدت اخیر، افرادی که لوازم برقی 
منزلشــان بر اثر نوسان و قطعی برق با مشکل مواجه شده 

می توانند خسارت ناشی از آن را دریافت کنند.
به گزارش اتفاقیه به نقل از تجارت نیوز، عبدالامیر یاقوتی 
مدیرکل مدیریت مصرف برق و امور مشتریان شرکت توانیر 
اظهار کرد: به دلیل قطعی و نوســان برقی که هفته های 
گذشــته در برخی شهرهای کشــور داشتیم، ممکن است 
تعدادی لوازم خانگی دچار خرابی یا سوختگی شده باشند که 
شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران برای جبران 

این خسارت ها تدبیری اندیشیده است.
وی افزود: مشــترکانی که لوازم برقی خانگی آنها به دلیل 
نوسان برق دچار مشکل شده اســت، با مراجعه به سایت 
bime.tavanir.org.ir می توانند اقدام به اعلام خسارت و 

دریافت مبلغ کنند.
مدیرکل مدیریت مصرف برق و امور مشتریان شرکت توانیر 
بیان کرد: البته این فرآیند بایدهــا و نبایدهایی دارد یعنی 
اینکه یک فرد ممکن اســت اعلام خسارت کرده باشد اما 
کارشناسان شــرکت توانیر خرابی دستگاه برقی را ناشی از 

نوسان یا قطعی برق منزل ندانند.

یاقوتی ادامه داد: کارشناســان شرکت توانیر برای تعیین 
خســارت وارد شده ابتدا مشــاهده می کنند که در زمان 
خرابی لوازم برقی، آیا خطوط برقی آن ســاختمان دچار 
نوســان یا قطعی برق دچار مشــکل شده بوده یا خیر و 
در صورتــی که در آن زمان هیچ اختلال برقی رخ نداده 
باشــد، هیچ خسارتی به فرد واریز نمی شود.وی تصریح 
کرد: به هر حال مشترکان در فرآیند تعیین خسارت اقدام 
به معرفی حساب بانکی خود و شماره شبای کارت بانکی 
خــود می کنند و در صورت تایید کارشناســان، مبلغ به 

حساب آنها واریز می شود.

رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

تجارت با اوراسیا، راهکاری برای تقویت مبادلات بازرگانی با کشورهای ثالث
مخالفت رئیس با سهم خواهی ارزی/ حراجی صندوق تمام است؟

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

امکان خرید متری مسکن در بورس از نیمه دوم سال

خسارت ناشی از قطعی برق را چگونه دریافت کنیم؟

یک مقام مسئول اعلام کرد:

اجرای پنج گام اساسی برای 
دستیابی به کشاورزی پایدار

عضو هیــأت علمی مؤسســه تحقیقات 
علوم باغبانی کشــور اعلام کرد: پنج گام 
اساســی در مدیریت حفظ نباتات کشور 
برای دســتیابی به کشاورزی پایدار لازم 

اجرا است.
بــه گــزارش اتفاقیه به نقل ازســازمان 
حفظ نباتات کشــور، »مسعود لطیفیان« 
افزود: با در نظر گرفتن اینکه اســتفاده از 
از  حفاظت  برای  شیمیایی  آفت کش های 
گیاهان از نظر زیســت محیطی اقدامی 
در جهــت ناپایداری سیســتم های بهره 
برداری کشــاورزی است، دســتیابی به 
اهداف کلیدی سیاست های گیاه پزشکی 
کشــور تنها بــا در نظر گرفتــن اصول 
حفاظت از محیط زیست و سلامت انسان 

دارای ویژگی »پایداری« است.
وی اضافــه کرد: طبق مــاده ۳۱ قانون 
برنامه ششــم توســعه فراهــم نمودن 
امکانات مصرف بهینه ســموم، دفع آفات 
نباتی و مبارزه زیســتی و تدوین ضوابط 
آن برعهده ســازمان حفــظ نباتات می 
باشــد؛ برای این منظور مدیریت کاهش 
مصرف آفت کشهای شیمیایی باید بسیار 
بلندپروازانه تر، خاص تر و شفاف تر از وضع 

کنونی باشد.
عضو هیــأت علمی مؤسســه تحقیقات 
علوم باغبانی کشــور با بیان اینکه ایران 
در جایگاه دهم مصرف ســم در دنیا قرار 
دارد، گفت: مصرف جهانی ســم به ازای 
هرکیلوگرم محصول ۴۴۴ گرم می باشد 
که این میزان در ایران ۳۳ گرم اســت و 
طی سه سال گذشته ۱۵۰ قلم آفت کش 
های جدید کم خطر بــا غلظت مصرف 
پایین در هیأت نظارت بر سموم و۴۲ آفت 

کش بیولوژیک به تصویب رسیده است.
به گفتــه وی، منطقی ترین اســتراتژی 
مدیریــت کنتــرل آفات در کشــاورزی 
پایدار، شــامل روش های زیســت بوم 
شناختی هســتند که علاوه بر پایداری، 
با اســتاندرادهای سلامت جهانی غذا نیز 
سازگار باشند، برای ترویج اصولی«توسعه 
از  حفاظــت  در  کشــاورزی«  پایــدار 
گیاهانیــک رویکرد تلفیقــی برای همه 
زمینــه های مربوط به سیاســت کاهش 
مصرف سموم بر اساس پنج گام اساسی 

زیر توصیه می شود.
وی پنج گام را به حداقل رساندن استفاده 
از آفت کشهای شیمیایی با اصلاح قوانین 
ملــی حفظ نباتــات، شناســایی ، اندازه 
گیری و حذف »نقــاط کور« در ارزیابی 
مخاطــرات آفت کش های شــیمیایی، 
بهینه ســازی مدیریت ریسک مخاطرات 
آفت کشــهای شــیمیایی، جبران اثرات 
اجتناب ناپذیر اثرات غیر مســتقیم آفت 
شیمیایی و توجه به بعد پایداری اجتماعی 
در مدیریت کنترل آفات باعث کشاورزی 

پایدار می شود.
 حداقل رساندن استفاده از آفت 

کشهای شیمیایی با اصلاح قوانین ملی 
حفظ نباتات

لطیفیان افــزود: در  گام اول به صورت 
قانونی دفعات اســتفاده از آفت کشهای 
های شــیمیایی و مقادیر مورد اســتفاده 
بایــد به حداقل برســد. با وجود فشــار 
تولیدات  دربخــش  اقتصــادی  شــدید 
گیاهــی و قیمت های مناســب برایآفت 
کشهایشــمیایی، انگیــزه هایکافی برای 
کشــاورزان در اتخــاذ رویکــرد صحیح 

کاهش مصرف ســموم وجود نداشــته و 
تنها راه آنوضع الزامــات قانونی برای به 
حداقل رســاندن مصرف آفت کشــهای 
شیمیایی است. این امر همچنین نیازمند 
تعامل ســریع بین متخصصان و سیاست 
گذاران در مورد »قانون حداقل اســتفاده 
از آفــت کش های شــیمیایی« از منظر 
جامعه  ذینفعان اســت. ایــن الزام را می 
توان تحت عنوان »قانون عملکرد خوب 
برای حفاظت از گیاهان« مورد بررســی 
و تصویــب مراجع قانونگــذاری قرار داد 
که براســاس آنالزام رعایتقانون در مورد 
فراهم  آفت کشهایشــیمیایی  از  استفاده 

گردد.
 شناسایی ، اندازه گیریو حذف »نقاط 
کور« در ارزیابی مخاطرات آفت کش 

های شیمیایی
عضو هیــأت علمی مؤسســه تحقیقات 
علوم باغبانی کشــور گفــت: در گام دوم 
ما اساســاً متعهد به اســتفاده از علم روز 
برای به حداقل رســاندن مخاطرات آفت 
کشهای شیمیایی هســتیم. فرآیندصدور 
برایآفت کشهایشــیمیایی مستلزم  مجوز 
حذف »نقاط کــور« و ضعف در ارزیابی 
خطــرات زیســت محیطی آنها اســت. 
عدم قطعیت قابــل ملاحظه ای در مورد 
نمایان بودن نتایج محاسبات باقی مانده 
آفت کشهایشــیمیایی در خــاک، آبهای 

زیرزمینی و آبهای سطحی وجود دارد.
به گفته وی، بهبود ارزیابی ریسک های 
زیست محیطی مســتلزم توسعه مستمر 
اصولی اســت که بر اساس آنپیاده سازی 
تحــولات علمــی در الزامــات آزمایش 
مناســب اثرات جانبی و زیست محیطی 

آفت کشها در نظر گرفته شود.. مسئولیت 
اینموضــوع، بــا اصــلاح رونــد صدور 
مجوزهای مصرف آفت کشــها، بر عهده 
واحدهای دولتی اســت که در ســلامت 
جامعه و محیط زیســت وظیفه مند می 

باشند.
بهینه سازی مدیریت ریسک مخاطرات 

آفت کشهای شیمیایی
وی دربــاره گام ســوم مبــارزه با آفات 
اظهارداشت: اگر استفاده از آفت کشهای 
های شــیمیایی در شــرایط تولید برخی 
از محصولات اســتراتژیک برای دفاع از 
امنیت غذایی  اجتناب ناپذیر اســت، باید 
از آنهــا با کاربرد فناوری های مناســب 
موجــود و با در نظر گرفتــن کلیه گزینه 
های اقتصادی توجیه پذیربر مبنای اصول  
مدیریت ریسک در مدیریت تلفیقی آفات 
استفاده بهینه کرد. برای کاهش آلودگی 
محیط زیســت، هیچ گونه استراتژیبدون 
در نظر گرفتن اثرات جانبی آننباید اتخاذ 
شود. کلیه گزینه های موجود به خصوص 
مواردی که طی برنامــه نوآورانه حاصل 
از تحقیقات و شــرکت های دانش بنیان 
معرفی می شوند می بایست باحمایت از 
طریق پرداخت یارانه مناســب یا اعطای 
اعتبــار مالیاتیکه بــرای پذیرش فناوری 
مــدرن ضروری هســتند، در نظر گرفته 

شوند.
جبران اثرات اجتناب ناپذیر اثرات غیر 

مستقیم آفت شیمیایی
عضو هیــأت علمی مؤسســه تحقیقات 
علوم باغبانی کشــور تصریح کرد: یکی 
از اثرات غیر مســتقیم اســتفاده ازآفت 
کشهایهای شیمیایی کاهش تنوع زیستی 

در چشم انداز کشاورزیپایدار است. حذف 
شدید علف های هرز مزرعه توسط علف 
کش ها و حشرات زمین های کشاورزی 
توسط حشــره کش ها منجر به کاهش 
منابع غذایی حیوانات وحشــی می شود. 
در نتیجه، آنها قــادر به تولید مثل موفق 

نیستند و جمعیت آنها کاهش می یابد.
لطیفیان اظهارداشــت: در گذشته، چنین 
تأثیراتی بر روی شــبکه هــای غذایی و 
زیســتگاه هــا نادیده گرفته می شــد یا 
ارتباط آنها دســت کم گرفته می شد اما 
در سالهای اخیر مورد توجه بیشتری قرار 
گرفتــه اند. با این حال ، هنوز هیچ روش 
هماهنگی در ســطح کشور برای ارزیابی 
تأثیرات غیر مستقیم آفت کشهای ها بر 
تنوع زیستی وجود ندارد. تصویب الزامات 
قانونی برای حفاظت از تنوع زیســتی در 
برابر اثرات غیر مســتقیم آفت کشها باید 
فوراً در دستور کار قرار گیرد. پیش شرط 

استفاده از آفت کشهای ها با خطر بالای 
آثار غیر مســتقیم بر تنوع زیســتی باید 
وجود مناطق جبران اکولوژیکی باشد که 
شامل مناطقی در سطح مزرعه است که 

کنترل شیمیایی اعمال نمی شود.
به گفته وی، چنیــن مناطق جبرانی می 
تواند شــامل مناطق کنار گذاشته شده، 
حاشــیه هایمزارع و مناطق کاشته شده 
محدود شده باشد. مناطق جبران خسارت 
زیســت محیطی باید حداقل فون و فلور 
معمولی زمین های کشــاورزی را برای 
تغذیهدر شبکه غذایی زیست بوم منطقه 

ارائه دهند.
توجه به بعد پایداری اجتماعیدر 

مدیریت کنترل آفات
عضو هیــأت علمی مؤسســه تحقیقات 
علوم باغبانی کشــور گفت: در گام پنجم 
فعالیتهای بخش خصوصی ممکن اســت 
در بسیاری از موارد منافع کلان اقتصادی 

را به همراه داشــته باشــد، اما می تواند 
هزینه هایی را برای عموم مردم به دنبال 
داشته باشد. در حالت ایده آل، کشاورزی 
پایدار بایدبتواند توزیــع عادلانه منافع و 
هزینــه های فعالیتهای کنتــرل آفات را 
بــرای جامعه امروز و نســلهای آینده به 
حداکثر برســاند. وی اضافه کرد: این که 
آیا آفت کشهای شیمیایی فعلی این الزام 
را بــرآورده می کند یا خیر موضوع بحث 
داغی است که لازم است در برنامه ریزی 
کلان حفظ نباتات کشــور مــورد توجه 
ویژه قرار گیرد. سئوالات اساسی عبارتند 
از: آیا مزایای اجتماعی بیشــتر از هزینه 
های اجتماعی اســت؟ آیا منافع و هزینه 
ها به طــور عادلانه بین ذینفعانشــامل 
شــیمیایی،  کشــهای  تولیدکنندگانآفت 
کشاورزان، تجار، مصرف کنندگان وهمه 
شهروندان ، مالیات دهندگان و نسل های 

آینده توزیع می شود؟

به گفته لطیفیان، توجــه تنها به مزایای 
کلان اقتصــادی بــدون در نظر گرفتن 
هزینه هــای اجتماعی »اثــرات رفاهی 
مثبت« آفت کشــهای شــیمیایی را در 
کشــاورزی پایدار نشــان نمی دهد. زیرا 
ایــن هزینه ها به طــور کامل در قیمت 
مــواد غذایی منعکس نمی شــوند. یکی 
از دلایل اصلی این اســت که چرا قیمت 
خرده فروشی مواد غذایی معمولی بسیار 
پایین تــر از قیمت محصــولات غذایی 
ارگانیک است این است که اکثر مصرف 
کنندگان هنــگام انتخاب کالاهای ارزان 
قیمت و معمولیاز هزینه ای که قبلا با از 
دست دادن ســلامت خود پرداخت کرده 
اند آگاه نیستند.مصرف کنندگان و عموم 
شهروندان در نهایت بهای غیرمستقیمی 
که مــی پردازند  به طــور قابل توجهی 
بیشتر از قیمت نقدیغذای خریداری شده 

است.
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مشرق: آیا نباید تفاوتی بین مجری رادیو جوان و ایران اینترنشنال باشد؟
سایت مشرق با انتقاد از نوع ســوالات مجری رادیو جوان با رییس کمیسیون بهداشت 
مجلس نوشــت:مصاحبه رادیو جوان با یک نماینده مجلس چند روزی است که تبدیل 
به تیتر اصلی رســانه های ضدانقلاب شده است. مصاحبه ای که با سخنان غیرواقع و با 
ادبیاتی مشابه رسانه های ضدانقلاب توسط مجری شروع می شود.مصاحبه مجری رادیو 
جوان با شهریاری رئیس کمسیون بهداشت و درمان را هرکس گوش دهد تائید می کند 
که مجری تلاش کرده اســت با ســخنان غیرواقع و با ادبیاتی کاملا مشابه رسانه های 
ضدانقلاب مصاحبه شــونده را عصبی و وادار به اعتراف علیه تولید واکسن ایرانی کند. 
مجری رادیو جوان در اظهاراتی کذب کشته شدن مردم در بیماری کرونا را گردن تولید 
واکســن ایرانی می اندازد و از مصاحبه شونده درخواست می کند تائید کند.انتظار می رود 
مدیرشــبکه جوان درباره این برنامه و ادعــای دروغ مجری برنامه درخصوص وضعیت 
واکسن ایرانی هرچه زودتر به رسانه ها توضیح داده و از آنچه در برنامه پیش آمده است 

عذرخواهی کند.

ابلاغ پرداخت مالیات اینفلوئنسرهای مجازی با بیش از ۵۰۰ هزاردنبال کننده/ شاخ های 
مجازی مشمول مالیات شدند

آمارهــا حاکی از آن اســت که تنها در اینســتاگرام، بیش از ۵۰ پیج بــالای ۳میلیون 
دنبال کننده دارند و فالوورهای بیش از ۶۰۰ پیج بالای یک میلیون دنبال کننده اســت.

هزینه متداول درج هر ویدیوی کمپین های تبلیغاتی شــرکت های مختلف در صفحات 
اینفلوئنســرهای اینســتاگرام، مبلغی درحدود ۵ تا ۱۰۰میلیون تومان است و هر کدام از 
اینفلوئنســرهای اینســتاگرام، روزانه تعداد قابل توجهی از چنین ویدیوها و استوری های 
تبلیغاتــی را در صفحات خود با مخاطبانشــان به اشــتراک می گذارند.برآوردهای مرکز 
پژوهشی بتا )پلت فرم تحلیل داده های شــبکه های اجتماعی( نشان می دهد تنها درآمد 
حاصل از تبلیغ و اطلاع رسانی توسط اینفلوئنسرهای اینستاگرامی در سال، مبلغی حدود 
هزار میلیارد تومان است.به طوری که می توان گفت مجموع درآمد ۶۰۰ اینفلوئنسر برتر 
اینســتاگرام فارسی در یک سال چیزی درحدود درآمدی است که سازمان صداو سیما از 

تبلیغات به دست می آورد./روزنامه ایران

صرافی مشهور رمزارز، ایرانی ها را تحریم کرد
صرافی مشــهور بایننس، کابران ایرانی را جدی تر از گذشته تحریم کرد.در مقاله ای که 
به تازگی در وب ســایت این صرافی منتشر شد، آمده که همه کاربران بایننس باید احراز 
هویت شوند به کاربران تا بیســت وهفتم مهر مهلت داده یا مدارک شناسایی بفرستد یا 
رمزارزهای شــان را از این صرافی خارج کنند. قبل از این اسم ایران در لیست تحریمی 
این صرافی میان کشــورهایی مثل لوگزامبورگ، بولیوی، اکوادور، پاکستان، بنگلادش، 
نپال، کوبا، عراق، ســوریه و کره شــمالی دیده می شــد. اما کاربران ایرانی با استفاده از 

فیلتر شکن های مختلف با پنهان کردن IP ایرانی، از این صرافی استفاده می کردند.

تبلیغات این روزهای تیسترهای اینستاگرامی: خرما و استیک با روکش طلا!
تیسترهای اینســتاگرامی )بلاگرهای معرفی رستوران( با فالورهای زیادی که دارند این 
روزها درآمد خوبی از طریق اینستاگرام کسب می کنند.به گفته یکی از معروف ترین افراد 
این عرصه، درآمد ماهیانه هر تیستر از ۶۰۰ میلیون تا دو یا سه میلیارد تومان می رسد. با 
این حال به نظر می رسد که ساز و کار فعالیت این دسته از افراد بر اساس اصولی که باید 
توسط آنها رعایت شود منطبق نیست.خرما با روکش طلا و استیک طلایی تبلیغات این 

روزهای تعداد زیادی از تیســترها شده است و نشان می دهد برخی مراکز با قیمت های 
بالا در حال فروش محصولات خود با چنین مشــخصاتی هستند به گونه ای ۶۵۰ گرم 
خرما به قیمت ۸۵۰ هزار تومان فروخته می شــود.در توضیحاتی که یکی از فروشندگان 
ورقه های طلایی ارائه کرده، تاکید شــده که این ورقه ها با ابعاد ۱۶*۱۶ ســانتیمتر از 

طلای خالص ۲۴ عیار با وزن ۸۰ سوت تهیه شده است/ جماران

توافق با آمریکا در دولت رئیسی امضا می شود
احمد زید آبادی: همه می پرســند رئیسی با برجام چه می کند؟ به نظرم یا برجام را احیاء 
می کند و یا صورت دیگری از آن را به امضا می رساند! آیا این پاسخ بیش از اندازه قاطعانه 
و به دور از احتیاط نیســت؟ شاید باشد. من اما دو دلیل روشن برای این نظر دارم. دلیل 
اول اینکه چاره ای جز این نیست و دوم اینکه چین و روسیه هم به اندازۀ آمریکا و اتحادیۀ 
اروپا بر احیاء برجام یا امضای صورتی دیگر از آن اصرار دارند. بنابراین، عدم توافق علاوه 
بر تأثیر بســیار مخربی که بر وضعیت نابسامان کنونی اقتصاد کشور می گذارد، جمهوری 
اســلامی را در برابر اجماع اعضای شورای امنیت سازمان ملل قرار می دهد. ممکن است 
گفته شــود که با وجود تمام اینها شاید جمهوری اسلامی تصمیم دیگری بگیرد. ولی به 

نظرِ من حفظ موقعیت حکمرانی هر نوع تصمیم دیگری را منتفی می کند.

قاضی زاده: پشیمان نیستم که کاندید انتخابات ریاست جمهوری شدم/ وقت ماله کشی 
نیست

نماینده مجلس: با دادن بســته معیشــتی نمی توان مشکلات را حل کرد. به دولت آقای 
رئیســی و کابینه ایشان امیدواریم. اگر سیســتم ها اصلاح نشوند، با تغییر افراد مشکلی 

حل نمی شود.

بچه ها کیف های مدرسه را ببندند
علیرضا رییسی ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا:بازگشــایی حضوری مدارس از 
دانشــگاه ها مهم تر است. پرورش بسیار مهم است که باید درون مدرسه دنبال شود. فکر 
اینکه با مجازی شــدن مدارس، معلمان راحت شدند، اشتباه است چراکه کار معلمی در 
دوران کرونا بیشتر شد.میزان ترک تحصیل در دنیا زیاد شده و تعداد کودکان کارافزایش 
یافته اســت. فضای مدرســه و دسترسی به زیرساخت الکترونیک بســیار برای مناطق 
محروم مهم اســت. برای بازگشایی حضوری و ایمن مدارس باید بسته ای طراحی شود 
نیاز اســت علاوه بر واکسیناسیون، معلم، خانواده، مدرســه و خانواده ایفای نقش موثر 
داشته باشند.تهویه کلاس درس دانش آموزان باید مناسب باشد، تجمع نباشد و از ترددها 
جلوگیری شــود.بچه ها کیف های مدرســه را ببندند. خوابیدن تا لنگ ظهر برای دانش 
آموزان خطرناک است. البته فعلا واکسنی برای زیر ۱۸ سال در کشور نداریم. مرگ و میر 

در کودکان کم است. مدارس حتی می توانند بجای مهر در آبان باز شوند.

درخواست یک نماینده از رئیسی: کارشکنی های وزارت بهداشت را علنی کنید
عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس، خواستار اســتفاده از ظرفیت بانوان و اهل تسنن 
در کابینه ســیزدهم شد.معین الدین ســعیدی در جلسه علنی امروز )شنبه، ۳۰ مردادماه( 
مجلس شورای اسلامی در مخالفت با کلیات برنامه ها و کابینه پیشنهادی دولت سیزدهم 
خطاب به رئیســی گفت: رأی دشــمن شکن مردم به شــما به خاطر حفظ نظام بود، لذا 
لازم است برنامه های خود درباره روش های کنترل تورم، تثبیت ارزش پول ملی، کاهش 
ضریب جینی، حل مشــکل معیشت مردم و نحوه مدیریت کرونا ارائه کنید.نماینده مردم 

چابهار، نیک شهر، کنارک و قصرقند در مجلس شورای اسلامی در ادامه با انتقاد از عدم 
اســتفاده از ظرفیت بانون در کابینه دولت سیزدهم عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب طی 
حکمی یکی از فرزندان ولایتمدار اهل ســنت را بــه فرماندهی نیروی دریایی منصوب 
کردند پس شما نیز باید از ظرفیت اهل تسنن استفاده کنید.وی در ادامه با بیان اینکه در 
خصوص واکســن به وعده های عمل نشد، اظهار کرد: باید در این زمینه کارشکنی های 
وزارت بهداشــت را علنی کنید، همچنین باید برای ساختار فاسد نظام بانکی برنامه های 
خود را تشریح کرده و شما که نماد مبارزه با فساد هستید، برنامه های خود را در این حوزه 
بیان کنید.سعیدی در ادامه با بیان اینکه شخص اول مملکت مالزی را بارها بدون محافظ 
در مجامع عمومی دیده ایم، یادآور شد: شما هم نباید از مردم فاصله بگیرید و انتظار داریم 
در قبال برخی اقدامات واکنش انقلابی داشته باشید ضمن اینکه طبق فرمایش امام )ره( 
چین و شــوروی نیز مانند آمریکا و انگلیس بوده پس باید درباره اقدام اخیر سفیر روسیه 

در ایران نیز واکنش داشته باشید.

شکنجه روحی و جسمی یک شهروند ایرانی در سوئد؛ ایران خواستار تحقیق مستقل 
شد

ســفیر ایران در ســوئد در توییتی درباره ضرب و شتم شــدید ماموران بازداشتگاه سوئد 
نوشت: شــواهد حاکی از کاربرد خشونت ونقض کنوانســیون های: مقابله با شکنجه و 
رفتار های غیر انسانی، ظالمانه و تحقیرآمیز، حقوق مدنی و سیاسی و کنوانسیون اروپایی 
حقوق بشر اســت.احمد معصومی فر در توئیتی از ملاقات خود با یکی از اتباع کشورمان 
که در زندان های سوئد مورد ضرب و شتم شدید قرار گرفته بود، خبر داد.سفیر جمهوری 
اســلامی ایران در سوئ در این توئیت نوشت: پس از ۲۰ روز پیگیری موفق به ملاقات 
شــهروند ایرانی در زندان شدم. شواهد حاکی از کاربرد خشونت ونقض کنوانسیون های: 
مقابله با شــکنجه و رفتار های غیر انســانی، ظالمانه و تحقیرآمیز )۱۹۸۴( مواد ۱، ۱۲ و 
۱۶، حقوق مدنی وسیاســی )۱۹۶۶( مواد ۷، ۹، ۱۰ و۱۴ وکنوانسیون اروپایی حقوق بشر 
)۱۹۵۰( مواد ۳، ۵ و ۷ اســت.وی در ادامه آورده اســت: شــکایت توسط وکلا به مرجع 
قضایی تســلیم وطی یادداشــتی به وزارت خارجه و وزارت دادگستری خواستار تحقیق 
مســتقل در خصوص نقض حقوق زندانی، ممانعت از معاینه پزشک، هتک حرمت های 

اعتقادی واعمال شکنجه جسمی و روحی شهروند ایرانی شدم.

عصبانیت کیهان از دست »سلبریتی ها«
روزنامه تحت مدیریت حســین شریعتمداری نوشت: دیگر عادت کرده ایم که چهره های 
معروف ســینما و تلویزیون و یا شاخ های فضای مجازی هرجایی باشند! درباره هرچیزی 
به صورت تخصصی نظر بدهند و یا درباره هر رویدادی اظهارنظر کنند.روزنامه کیهان در 
انتقاد از اظهارات »ســلبریتی« ها درباره کرونا در ستون اخبار فرهنگی اش نوشت:دیگر 
عادت کرده ایم که چهره های معروف ســینما و تلویزیون و یا شــاخ های فضای مجازی 
هرجایی باشــند! درباره هرچیزی به صورت تخصصی نظر بدهند و یا درباره هر رویدادی 
اظهارنظر کنند.این روزها و با اوج گرفتن ســویه دلتای بیماری کرونا که روزانه بیش از 
۵۰۰ تن از عزیزانمان را به کام مرگ می کشاند، این بار دوباره، سلبریتی نماها وارد میدان 
شده اند و سوار بر امواج فیک نیوزها تلاش می کنند از قافله عقب نمانند و هرکدام به شیوه 
خاص خود مطالبی را عنوان می کند که مشــخص نیست تبعات آن برعهده کیست؟این 
هنرپیشه ها و چهره های مطرح مجازی زندگی خود را بدون هیچ پروتکلی ادامه می دهند 
و در دورهمی های خود سخت مشغول دید و بازدید هستند اما در صفحات شخصی خود 
که می رسند شروع به آه و ناله و فغان از شرایط موجود کرونا در کشور می کنند و هر روز 

انگشــت اتهام خود را سمت یکی از مسئولان می گیرند. آن هم بدون داشتن تخصص، 
ســواد و آگاهی. در بســیاری موارد به راحتی یک مطلب دروغ را با آب و تاب بسیار نشر 
می دهنــد و تلاش می کنند از قافله روشــنفکرنمایی عقب نمانند. برخی هم برای تامین 
واکســن دست به سمت کسانی دراز کرده اند که با تحریم های حتی پیش از وقوع کرونا 
هم در خون هموطنانمان شــریک بودند.بنا برگزارش دیده بان ایران؛ پس از درگذشت 
علی سلیمانی و فرشــته طائرپور دو هنرمند کشورمان برخی از بازیگران در شبکه های 

اجتماعی نسبت به عملکرد دولت درباره سرعت در واکسیناسیون انتقاد کردند.

راغفر: گروهی برای براندازی کشور برنامه دارند
حســین راغفر می گوید امیدواری مهمترین عنصر خروج جامعه از بحران کنونی خواهد 
بود اما باید به یاد داشــت که کشور در شرایط بحرانی و اضطراری قرار دارد و دولت اگر 
فکر می کند با ادامه خصوصی ســازی ها، این فســاد دامن گیر، می تواند اقتصاد کشور را 
مرتفع کند، ســخت در اشتباه است.با آغاز به کار دولت سیزدهم، جلسات بررسی وزرای 
پیشــنهادی از روز شنبه ۳۰ مردادماه در مجلس شورای اسلامی آغاز می شود. هرکدام از 
این وزرا تاکنون با کمیسیون های مجلس و نهادهای مختلف برای ارایه برنامه های خود 
دیدار و جلسه داشته اند اما باید منتظر ماند و دید کدام یک از آن ها قرار است رای اعتماد 
بگیرند.در میان نام همه وزرا شــاید وزرایی که بیشتر در اقتصاد کشور نقش دارند برای 
مردم اهمیت بالاتری داشــته باشد چراکه این روزها شاید بزرگترین درد مردم مشکلات 
اقتصادی باشد. همین موضوع بهانه ای شد تا با حسین راغفر استاد اقتصاد و عضو هیات 
علمی دانشــگاه الزهرا گفتگو کنیم و درباره اولویت های اقتصادی دولت سیزدهم نیز از 
ایشــان بپرسیم.حســین راغفر در این گفتگو از طرح خود که مخالفان زیادی هم دارد، 
سخن به میان می آورد که در آن به اطلاح نظام مالیاتی و بانکی، پایین آوردن قیمت دلار 
تا ۱۰ هزار تومان، مبارزه با فســاد، بازبینی جدی در بودجه ۱۴۰۰، تقویت شــدید ارزش 
پول ملی، ســهمیه بندی کالاهای اساسی در برخی از نقاط حساس کشور و...تاکید شده 
و معتقد اســت این طرح در صورتی می تواند به مرحله اجرا برسد که یک عزم سیاسی و 
حاکمیتی پشت آن باشد چراکه کشور در یک شرایط اضطراری است که هنوز مسئولان 
آن را درک نکرده اند و زمانی که مردم به میدان می آیند، متوجه می شــوند که اتفاقی رخ 
افتاده اســت.وی همچنین از ارایه برنامه به صورت جداگانه توسط هر یک از وزرا انتقاد 
می کند و می گوید دولت باید یک برنامه داشــته باشــد که وزرا آن را اجرا کنند نه اینکه 

خود وزرا برنامه ارایه بدهند.

دفاع مفتی لبنان از خرید سوخت ایرانی
مفتی جعفری لبنان گفت، لبنان خطر قرمز است و هر آنچه برای حمایت از آن لازم باشد 
انجام می شود. دوره استراتژی آمریکایی در لبنان تمام شده و امید است فرانسوی ها نقاب 
آمریکا نباشند.شیخ »احمد قبلان« مفتی جعفری لبنان در اظهاراتی به نظام توزیع سوخت 
در لبنان و نیز موضوع دریافت سوخت از ایران واکنش نشان داد.بر اساس گزارش شبکه 
»ال بی ســی«، قبلان گفت: داستان توزیع )سوخت( در اینجا و ممنوعیت توزیع در آنجا 
یک موضوع ]تبعیض آمیز[ خطرناک است. کسانی که مانع سوخت رسانی به ایستگاه های 
ســوخت در ضاحیه )جنوب بیروت( می شوند این اقدام را به دســتور آمریکایی ها انجام 
می دهنــد و این اقدام ممنوع اســت.وی در خصوص واکنش ها بــه خبر خرید و واردات 
سوخت از ایران به لبنان هم گفت: ما سرانی را نمی خواهیم که از کشتی تفریحی مجلل 
یا قصر معلق برای فقرا بیانیه دهند و امیدواریم که فرانسوی ها نقاب آمریکایی ها نباشند 

زیرا این کشور سقوط نکرده و نخواهد کرد و گزینه های قدرت در آن بسیار زیاد است.

میز خبر

عکس روز

مردم  عزاداری  مراســم 
استان در تاسوعا و عاشورا 
پروتکل های  رعایــت  با 
سراســر  در  بهداشــتی 

استان برگزار شد.


